

DATO' BANDAR TUNGGAL

(Hj. Mohd. Zabidi b. Hj. Mohd. Ariff)

6907

Warisan: Jernal Persatuan Sejarah Malaysia:
Cawangan Negeri Sembilan 12 (1987)

LATAR BELAKANG PENYANDANG DATO' BANDAR

Mengikut Adat Perpatih perwarisan pesaka Dato' Syah Bandar ini ialah dengan cara Saka, iaitu melalui Perut Ibu. Jadi Dato' Keling (Dato' Bandar pertama) menyandang pesaka ini maka pesaka Dato' Bandar telah jatuh kepada keturunan keempat orang adik beradik perempuannya iaitu:-

- i. Keturunan Nenek Sulung Nerasa.
- ii. Keturunan Nenek Suru Dara.
- iii. Keturunan Nenek Susu Ganda.
- iv. Keturunan Nenek Tunggal.

Gelaran tersebut disandang cara bergilir. Maka pesaka ini telah disandang oleh LUJAR, DANGKAT, KARANG, BANGKIT, NAHAR dan seterusnya MEGAH. Mereka tersebut selain daripada menyandang pesaka, Dato' Bandar, mereka juga menyandang pesaka DATO' MAHARAJA DI RAJA. Semasa MEGAH menyandang pesaka Dato' Bandar, gelaran DATO' MAHARAJA DI RAJA telah dipecahkan dan dianugerah kepada adiknya, SUHUR. Selepas MEGAH meninggal, pesaka ini telah disandang oleh TEDUH dan seterusnya LEBAI, ⁽¹⁾ Kedudukan mereka ini tidaklah

1. Lihat Carta - Terombo Sungai Ujung Lampiran A

menunjukkan peristiwa yang penting, tetapi apabila DATO' BANDAR TUNGGAL menyandang pesaka ini beberapa peristiwa penting telah berlaku. Kedudukannya sebagai pembesar Sungai Ujung amat berpengaruh sekali sehingga melenyapkan kedudukan Dato' Klana.

PENGENALAN:

Nama DATO' BANDAR TUNGGAL sebenarnya ialah ABDULLAH B. MAHMUD, dan merupakan Dato' Bandar yang ke 10, selepas Dato' Bandar LEBAI. Beliau menyandang pesaka ini selama 25 tahun, iaitu dari tahun 1849 hingga 1874, iaitu apabila Inggeris campur tangan di Luak Sungai Ujung.

PERTENTANGAN DENGAN PEMBESAR - (YANG MEMBAWA KEJATUHANNYA:)

PANGLIMA BESAR AHMAD B. ALI adalah orang kuat DATO' BANDAR TUNGGAL dan Lembaga Warith Di Air. Permusuhan atau pertentangan ini wujud apabila berlakunya pembunuhan secara kejam ke atas anak buahnya, bernama SUDIN. Mayat SUDIN ini telah didapati terapung-apung di sungai dan Warith-Warith tidak dapat mengenalinya, tetapi PANGLIMA BESAR AHMAD dapat mengenali mayat itu, kerana mengecam cincin dan bengkung yang dipakainya. Selain daripada itu PANGLIMA AHMAD mengenali rambu SUDIN itu sendiri. Apabila diselidiki pembunuhnya, maka didapati pembunuhnya adalah ORANG BALAI DATO' BANDAR TUNGGAL sendiri. PANGLIMA AHMAD berkehendakkan Dato' Bandar menjatuhkan hukuman atas pembunuhan itu tetapi, Dato' Bandar enggan berbuat demikian kerana ini melibatkan

orangnya. Sikap DATO' BANDAR TUNGGAL ini telah membawakan perhubungan kedua pembesar ini menjadi muram dan seterusnya bermusuhan. Peluang keemasan inilah telah diambil oleh DATO' KLANA SYED ABDUL RAHMAN, lalu mengadakan permuafakatan. Dalam permuafakatan itu Dato' Klana berjanji akan melantik PANGLIMA BESAR AHMAD B. ALI menjadi Dato' Bandar. Sudah tentu peluang keemasan ini diambil oleh PANGLIMA BESAR AHMAD, bak kata perbilangan Melayu;-

'Kecil tapak tangan nyiru ditadahkan'

Permuafakatan ini telah berjaya menghasilkan satu perjanjian iaitu pada 10 hb. Nov. 1874. Antara kandungannya ialah;-

Tarikh 1291 Sunnah kpd. lima hari raya bulan Shawal bahawa dewasa ini pada menyatakan maka adalah beta Tengku Klana Putera Syed Abd. Rahman menghukumkan kebulatan sekalian warith antara dua pihak Di Darat serta Di Air. Dato' Raja serta Dato' Mendika dan Dato' Paduka serta dengan Raja Hussein dan menteri serta Imam Perang Hj. Abu Bakar telah muafakatlah, mereka yang tersebut itu menghukumkan ikrar serta tanda tangan hadap berhadapan beta daripada beta pun menerangkan cap keterangan beta kepada Panglima Besar Ahmad b. Mohamad Ali Shah Bandar memerintahkan pesaka aturan tua-tua⁽²⁾

Perjanjian ini dilakukan secara sulit dan tidak diketahui oleh Dato' Bandar Tunggal. Perjanjian ini dibuat kerana DATO' BANDAR TUNGGAL enggan menandatangani perjanjian pada 21 hb. April 1874, membenarkan Inggeris bertapak di Sungai Ujung.

Ini adalah merupakan pengkhianatan dilakukan oleh pembesar-pembesar Sungai Ujung terhadap negara mereka sendiri, demi

2. Perjanjian di antara Dato' Klana Syed Abdul Rahman dengan Panglima Besar Ahmad b. Ali - Lihat Lampiran B.

mbolehkan Inggeris bertapak di Sungai Ujung dan seterusnya untuk memeras ekonomi dan politik di Luak ini.

Oleh kerana Dato' Klana Syed Abd. Rahman dilindungi Inggeris, beliau berani bertindak sesuka hatinya terhadap DATO' BANDAR TUNGGAL. Beliau telah mengarahkan Dato' Bandar Tunggal supaya menyerahkan RAJA MAHMUD ⁽³⁾ kepada Inggeris, tetapi arahan itu tidak dipedulikan oleh Dato' Bandar, kerana kehadiran Raja Mahmudlah yang menyebabkan kedudukannya ditakuti oleh Dato' Klana Syed Abd. Rahman.

Akibat daripada permuafakatan sulit di antara Panglima Besarnya dengan Dato' Klana Syed Abd. Rahman, Dato' Bandar Tunggal tidak dapat menahan kemarahannya lalu menyediakan angkatan untuk menyerang Dato' Klana dan menghalangnya menaikkan bendera 'Union Jack' di hadapan rumahnya. Mengikut perjanjian yang ditandatangani pada 21 hb. April 1874, pihak Inggeris akan memberi bantuan kepada Dato' Klana jika diserang. Memandangkan kekuatan Inggeris yang begitu hebat itu maka Dato' Bandar bersama Raja Mahmud menentang Dato' Klana dan kuncukuncunya bermati-matian. Walaupun alat peperangan yang digunakan oleh pengikut-pengikut Dato' Bandar tidak sehebat jika dibandingkan dengan Inggeris tetapi serangannya merupakan tamparan hebat pada Inggeris. Akhir sekali Dato' Bandar serta pengikutnya terpaksa mengundurkan diri. Beliau telah dibuang negeri ke Singapura sebagai orang buangan pada tahun 1874. Di sanalah beliau menghabiskan sisa hidupnya. Pihak Inggeris tidak membenarkan beliau mencampuri hal ehwal Luaknya sendiri.

3. Raja Mahmud b. Sultan Muhamad sepatutnya dipilih menjadi Sultan Selangor selepas kemangkatan ayahandanya. Pada waktu itu beliau masih budak-budak lagi. Di atas pengaruh Raja Jumaat (dengki), maka Raja Abd. Samad telah dipilih menjadi Sultan.-dpd. Buku 'Western Malay States' oleh Khoo Kay Kim, hal. 141.

Kekalahan yang dialami oleh Dato' Bandar Tunggal adalah disebabkan wujudnya musuh dalam selimut di kalangan pembesar balai Dato' Bandar itu sendiri, iaitu Panglima Besar Ahmad. Hasil perjanjian yang ditandatangani pada 10 hb. Nov. 1874 di antara Dato' Klana dan Panglima Besar, dan disaksikan oleh Inggeris itu sendiri, memberikan kita satu kesimpulan bahawa Inggeris dengan sedaya upaya menjalankan jarumnya dengan apa cara pun asalkan tujuan mendapatkan hasil bahan mentah khususnya bijih timah dapat dibekalkan ke negaranya sendiri. Pada masa itu di barat telah berlaku 'Revolusi Perusahaan' yang memerlukan bahan-bahan mentah. Kalau gagal maka terjejaslah ekonomi negara-negara barat. Tujuan Inggeris ini tidak akan tercapai selagi sekatan-sekatan yang dilakukan oleh pembesar-pembesar Sungai Ujung khususnya tidak dapat diatasi. Untuk mengatasi sekatan dan halangan ini pihak Inggeris terpaksa campurtangan... iaitu mengubah dasar tidak campurtangan kepada Dasar Campurtangan.

Perjanjian British dengan Dato' Muda Linggi tidak akan mencukupi untuk mengamankan Luak ini. Ini adalah kerana Dato' Bandar Tunggal adalah merupakan pembesar yang sangat berpengaruh di Luak ini, seperti mana diakui oleh Parkinson:-

'The Dato' Bandar (Tunggal) a man of great wealth and considerable influence'....⁽⁴⁾

Sokongan dan bantuan daripada Dato' Bandar amatlah perlu untuk mengamankan Luak ini tetapi Dato' Bandar enggan bekerjasama malahan benci terhadap tindak tanduk Inggeris. Jadi untuk mengelakkan perkara ini Dato' Klana bersama Inggeris melantik Panglima Besar Ahmad b. Ali

4. Perkinson, C. N., "British Intervention In Malaya', 1867 - 1877, Singapore, Universiti of Malaya Press, hal 105.

menjadi Dato' Bandar yang baru. Dengan berbuat demikian maka pengaruh Dato' Bandar Tunggal akan berkurangan, dan Inggeris akan dapat berkuasa sepenuhnya di Luak Sungai Ujung.

Sekiranya Dato' Bandar Tunggal menyebelahi Inggeris maka satu jajahan baru akan dimasukkan ke dalam Peta Negeri Sembilan. Dengan lain perkataan peta Negeri Sembilan lebih besar daripada peta Negeri Sembilan sekarang, seperti dinyatakan oleh Gullick;-

'If Dato' Bandar tunggal had allied with the British instead of fighting them another state might have been added to modern Negeri Sembilan in 1875'⁽⁵⁾

Permusuhan yang ditunjukkan oleh Dato' Bandar Tunggal terhadap Inggeris memang patut dipandang tinggi. Bolehlah disifatkan beliau sebagai Pahlawan Kebangsaan dan sudah sepatutnya nama beliau diletakkan setanding dengan Pahlawan Mat Kilau, Dato' Bahaman dan lain-lain lagi pahlawan yang mana dianggap sebagai 'Penderhaka dan Pemberontak' oleh Inggeris. Disebabkan campurtangan Inggerislah menyebabkan keadaan politik dan ekonomi dikongkong dan diperas dengan hebatnya sehinggalah kita berjaya mencapai kemerdekaan pada tahun 1957. Pihak Inggeris telah menganggap pahlawan-pahlawan sebagai;-

'Penderhaka dan perosak keamanan T. Melayu' ⁽⁶⁾

5. Gullick, JM. 'Sungai Ujung', Journal Malayan Branch Vol; 22, Pt; (xerok copy), Perpustakaan Universiti Malaya, hal 35.

6. Journal of History Teachers of Malaya, Volume 2, April 1867, oleh Khoo Kay Kim.

KEDUDUKAN POLITIK DAN EKONOMI DATO' BANDAR TUNGGAL:

Beliau mempunyai kedudukan yang tinggi dan berpengaruh di Luak Sungai Ujung. Ia memiliki lebih daripada dua puluh buah lombong bijih timah, sebaliknya cuma tiga atau empat buah dimiliki oleh Dato' Klana Syed Abd. Rahman. Di sepanjang jalan air (sungai) adalah di bawah pengaruhnya. Pengikut-pengikutnya di merata-rata tempat, sama ada di Jelebu, Mantin, Semenyih, Sepang, Rasah, Ampangan dan lain-lain daerah di mana terdapatnya jalan air. Pada waktu itu jalan air (sungai) adalah merupakan sistem perhubungan yang terpenting sekali. Pengaruhnya ini telah melenyapkan kedudukan Dato' Klana Syed Abd. Rahman sendiri. Kenyataan ini telah diakui oleh Khoo Kay Kim, di antaranya ialah;

'He Dato' Bandar (Tunggal) was considered able and was certainly very wealthy. While he had money invested in about twenty mines. The Klanas interest were confined to only three or four mines as a result of his wealth he became highly influential and posed a threat to the authority of the Dato' Klana'.⁽⁷⁾

Dato' Bandar Tunggal dapat mengawal keamanan di Luak Sungai Ujung. Akibat daripada pengaruhnya dengan pelombong-pelombong Cina di Sungai Ujung maka pengeluaran bijih timah dapat diekspot ke Melaka dengan licinnya tanpa gangguan atau sekatan daripada pembesar-pembesar yang lain. Ini diakui oleh saudagar-saudagar itu sendiri dalam surat petisyennya terhadap pemerintah Inggeris di Negeri-Negeri Selat. Ini menunjukkan bahawa Dato' Bandar berkuasa penuh di sepanjang perjalanan melalui air. Pengikut-pengikutnya ramai dan sentiasa mengawal keselamatan perjalanan. Pembesar-pembesar lain tidak berani mengganggunya, apatah lagi sokongan kuat daripada Raja Mahmud.

7. Khoo Kay Kim, The Western Malay States, 1850-1873, The Effects of Commercial Development on Malay Politics, Kuala Lumpur, Singapore, Oxford University Press, London, hal. 101

Kegemilangan Dato' Bandar Ttungal di Luak Sungai Ujung telah dilenyapkan oleh Inggeris yang telah mengubahkan dasarnya dari Dasar tidak campurtangan kepada dasar campurtangan terhadap negeri-negeri Melayu, khususnya Luak Sungai Ujung. Mereka telah mempergunakan Dato' Klana Syed Abd. Rahman untuk memperluaskan pengaruh. Dengan berbuat demikian mereka akan dapat memboloti segala hasil mahsyul Luak ini. Barang siapa cuba menghalang kegiatan mereka, akan mengalami keruntuhan. Begitu juga nasib yang menimpa Dato' Bandar Tungal. Beliau telah dikalahkan oleh tentera Inggeris dan terpaksa menyerah diri. Pada 16 hb. Disember 1874, beliau terpaksa menandatangani surat perjanjian akibat kekalahannya itu. Antara lain kandungannya ialah:-

'I, Kulup Tungal, the Dato' Bandar of Sungai Ujung do hereby acknowledge to have transgressed in the affairs of Sungai Ujung of making war against the Dato' Klana Now I submit myself and all my affairs into the hands of His excellency the Governer'.⁽⁸⁾

Akibat campurtangan ini seorang Residen Inggeris ditempatkan di Luak ini, beliau bukan bertugas sebagai penasihat, tetapi telah bertukar menjadi pemerintah dan segala arahnya kecuali Agama Islam dan Istiadat Melayu. Orang-orang Melayu terpaksa mematuhi segala arahan tersebut. Dengan campurtangan ini maka tamatlah kegemilangan pemerintahan orang-orang Melayu di Negeri mereka SENDIRI.

Oleh:

HJ. MD. ZABIDI B. HJ. MD. ARIFF
PENOLONG KANAN
SEKOLAH MENENGAH SERI SENDAYAN,
SEREMBAN.

28/10/87.

8. Perjanjian yang terpaksa ditandatangani oleh Dato' Bandar Tungal selepas kekalahannya. Beliau terpaksa dibuang negeri ke Singapura. Di sanalah beliau menghabiskan sisa hidupnya.